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ście, że nie należą się jakieś inne
świadczenia. Druga strona musi
się liczyć chociażby z obowiąz-
kiem zapłaty odszkodowania.

# Po wytoczeniu powództwa
# Pamiętajmy, że od zaległych
odsetek odsetki nie są naliczane.
Jest to możliwe dopiero od dnia
wytoczenia o nie powództwa.

>PRZYKŁAD 

# Spółka od 14 lutego 2008 r.
zalega indywidualnemu
przedsiębiorcy z zapłatą 
15 000 zł. Strony nie zastrze-
gały odsetek umownych.
Ponieważ nalegania przedsię-
biorcy nie przyniosły skutku, 
6 maja wystąpił on przeciw
spółce do sądu o zapłatę. Na
należną od niej kwotę składa
się 15 000 zł długu podsta-
wowego plus 386,47 zł
odsetek za okres od 14 lutego
do 6 maja (15 000 zł x 
11,5 proc. x [82 dni: 366 dni]).
Dlaczego 82 dni? Na liczbę tę
składa się 16 dni lutego, 
31 dni marca, 30 dni kwietnia
i 5 dni maja. Oprócz tego
przedsiębiorca może zażądać
od spółki odsetek od 
15 386,47 zł (15 000 
+ 386,47 zł). Liczy się je od
dnia wytoczenia powództwa.

O tym, jak obliczać odsetki za
2008 r., pisaliśmy m.in. w DF z 
5 lutego („Rok przestępny wpły-
wa na wysokość odsetek”).

# Ile się należy
# Jeżeli stopa odsetek za opóź-
nienie nie była z góry oznaczo-
na, należą się odsetki ustawowe.
Jednakże gdy wierzytelność
jest oprocentowana według sto-
py wyższej niż stopa ustawowa,
wierzyciel może żądać odsetek
za opóźnienie według tej wyż-
szej stopy (art. 481 k.c.).
# Wysokość odsetek ustawo-
wych określana jest w kolej-
nych rozporządzeniach Rady
Ministrów. Od 15 październi-
ka 2005 r. ich stawka wynosi
11,5 proc. w stosunku rocznym
>patrz tabelka.

O czym pamiętać, zastrzega-
jąc odsetki umowne? Przede
wszystkim o ich wysokości.
Strony nie mają pełnej swobo-
dy kształtowania stawek odse-
tek umownych. Maksymalna
wysokość odsetek wynikają-
cych z czynności prawnej nie
może w stosunku rocznym
przekraczać czterokrotności
wysokości stopy kredytu lom-
bardowego Narodowego Ban-
ku Polskiego (art. 359 § 21 k.c.).
Są to tzw. odsetki maksymalne.
Stawki tego oprocentowania
można znaleźć na stronie inter-
netowej NBP (www.nbp.pl).

Czy czynność, w ramach któ-
rej strony zastrzegły wyższe
oprocentowanie, będzie nie-
ważna? Otóż nie. I tak jednak

będą się wówczas należały od-
setki maksymalne.

# Nie tylko pieniądze
# Wspomnieliśmy, że odsetki
dotyczą tylko sytuacji, w której
ze swoim świadczeniem zalega
jedynie osoba zobowiązana do
świadczenia pieniężnego. Czy
stronom wolno jednak tę zasa-

dę zmienić i postanowić, że od-
setki za zwłokę będzie płacić
również ten, kto spóźnia się ze
spełnieniem świadczenia nie-
pieniężnego? 
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# Firma zalega kontrahentowi 
z dostawą towaru. W umowie

zastrzeżono, że każda 
ze stron, która nie wypełni 
na czas swego zobowiązania,
będzie płacić odsetki 
w wysokości 0,0005 proc.
należnej za tę dostawę 
kwoty za każdy dzień 
zwłoki.
Takie postanowienie jest jak
najbardziej dopuszczalne.

Za opieszałość w regulowaniu długu
należy się dodatkowa zapłata

ROZLICZENIA | Jeśli dłużnik spóźnia się 
z zapłatą, możesz domagać się od niego 
nie tylko należności, lecz także odsetek

PAWEŁ WRZEŚNIEWSKI

Odsetki to świadczenie pieniężne
należne z tytułu przekroczenia
przez dłużnika terminu płatności.
Jest to swoiste wynagrodzenie dla
wierzyciela za kredyt, jakiego
udziela dłużnikowi, tolerując jego
opieszałość. Nie ma jednak w tej
mierze całkowitej dowolności.
Odsetki od sumy pieniężnej nale-
żą się tylko wtedy, gdy wynika to z
czynności prawnej albo z ustawy,
z orzeczenia sądu lub z decyzji in-
nego właściwego organu (art. 359
kodeksu cywilnego).

# Spóźnialski płaci
# Podstawowa reguła jest taka,
że jeżeli dłużnik opóźnia się ze
spełnieniem świadczenia pie-
niężnego, wierzyciel może żądać
odsetek za czas opóźnienia, cho-
ciażby nie poniósł żadnej szkody
i chociażby opóźnienie było na-
stępstwem okoliczności, za które
dłużnik odpowiedzialności nie
ponosi (art. 481 k.c.). W razie
zwłoki dłużnika wierzyciel może
też żądać naprawienia szkody na
zasadach ogólnych. Podkreślmy,
że chodzi tylko o świadczenia
pieniężne, a nie wszystkie. Jeśli
więc dostawca spóźnia się z do-
starczeniem towaru, żadnych
odsetek nie można się od niego
domagać. Nie oznacza to oczywi-

WYSOKOŚĆ DATA ZMIANY ADRES PUBLIKACJI 

STAWKI ROZPORZĄDZENIA WS. ODSETEK
11,5 proc. 15 października 2005 r. DzU z 2005 r. nr 201, poz. 1662

13,5 proc. 10 stycznia 2005 r. DzU z 2005 r. nr 3, poz. 16

12,25 proc. 25 września 2003 r. DzU z 2003 r. nr 166, poz. 1613

13 proc. 1 lutego 2003 r. DzU z 2003 r. nr 14, poz. 137

16 proc. 25 lipca 2002 r. DzU z 2002 r. nr 117, poz. 1009

20 proc. 15 grudnia 2001 r. DzU z 2001 r. nr 143, poz. 1612

>Odsetki ustawowe

PRZYKŁAD PROSTEGO POZWU W SPRAWIE O ZAPŁATĘ 
OBEJMUJĄCEGO ŻĄDANIE ZAPŁATY ODSETEK OD ZALEGŁYCH ODSETEK

Bełchatów, 21 maja 2008 r.

Do Sądu Rejonowego
w Bełchatowie

Powódka:
Kowalski Malinowski spółka jawna
ul. Poręby 84, 97-40 Bełchatów
Pozwana:
Artykuły Metalowe i Drewniane spółka z ograniczoną odpowiedzialnością
ul. Stabilna 182, 97-400 Bełchatów

POZEW

Wnoszę o zasądzenie od pozwanego na rzecz powoda:
– kwoty 76 000 (siedemdziesiąt sześć tysięcy) złotych wraz z odsetkami ustawowymi 
od 13 kwietnia 2007 r. do dnia zapłaty,
– odsetek ustawowych od odsetek za zwłokę należnych od kwoty długu głównego 
za okres od 21 maja 2008 r. do dnia zapłaty,
– kosztów postępowania sądowego według norm przepisanych.
Wnoszę również o wydanie nakazu zapłaty w postępowaniu nakazowym.
Ponadto wnoszę o dopuszczenie i przeprowadzenie dowodu:
– z faktury 4723/07 – na okoliczność zawarcia przez powódkę i pozwaną umowy sprzedaży,
– z pokwitowania odbioru towaru – na okoliczność wykonania 13 marca 2007 r. umowy
sprzedaży przez powódkę,
– z wyciągu z rachunku bankowego powódki – na okoliczność, że pozwana nie zapłaciła 
za dostarczone jej cztery komplety regałów sklepowych.

Uzasadnienie
25 stycznia 2007 r. pozwana zamówiła telefonicznie u powódki cztery komplety regałów
sklepowych za łączną kwotę 87 000 złotych. Komplety zostały dostarczone pozwanej 
13 marca 2007 r. Płatność miała nastąpić do 12 kwietnia 2007 r. Mimo listownego ponaglenia
pozwanej zapłata nie nastąpiła.

Załączniki:
– dowód uiszczenia opłaty sądowej od pozwu,
– dowód nadania listem poleconym wezwania do spełnienia świadczenia,
– faktura,
– pokwitowanie odbioru towaru,
– odpis pozwu i wszystkich załączników.

Sankcja, która zmniejsza kłopoty z wykonaniem umowy

Bardzo popularną formą zabez-
pieczania się na wypadek ewen-
tualnych kłopotów z wykona-
niem umowy jest kara umowna.
Jedną z podstawowych jej zalet
jest to, że strona uprawniona do
żądania kary nie musi się mar-
twić o wykazanie wysokości po-
niesionej szkody. Wystarczy, że
kontrahent nie wywiąże się z
umowy. Zgodnie z prawem bo-
wiem w razie niewykonania lub
nienależytego wykonania zobo-
wiązania kara umowna należy

się wierzycielowi w zastrzeżonej
na ten wypadek wysokości bez
względu na wysokość poniesio-
nej szkody. To dlatego kara ta by-
wa określana mianem odszko-
dowania umownego. Żądanie
odszkodowania przekraczające-
go wysokość zastrzeżonej kary
nie jest dopuszczalne, chyba że
strony postanowiły inaczej (art.
483 kodeksu cywilnego).

# Albo odsetki, albo kara
# Jak wynika z wyroku Sądu Naj-
wyższego z 10 października 2003 r.

(II CK 120/02), przy zobowiąza-
niu pieniężnym kary umownej
zastrzec nie można, bo tę rolę
pełnią odsetki za zwłokę. Inny-
mi słowy, zdaniem sądu strony
nie mogą ustalić w umowie na
wypadek opóźnienia w zapła-
cie takiej należności, która mia-
łaby jednocześnie cechy odse-
tek oraz kary umownej. Pisali-
śmy o tym w „Rz” z 17 paździer-
nika 2003 r. („Odsetki tylko od
niezapłaconej należności”).

# Szkoda wcale niepotrzebna
# Choć przepis o karze
umownej wspomina o odszko-
dowaniu, czasem zdarza się,
że szkoda wcale nie musi
wystąpić. Z orzecznictwa są-
dowego wynika, że może się

okazać, iż karę trzeba zapłacić,
mimo że żadna strona nie po-
niosła strat. W uchwale z 6 listo-
pada 2003 r. (III CZP 61/03) Sąd
Najwyższy uznał, że zastrzeże-
nie kary umownej na wypadek
niewykonania lub nienależy-
tego wykonania zobowiązania
nie zwalnia dłużnika z obo-
wiązku jej zapłaty nawet w ra-
zie wykazania, że wierzyciel
nie poniósł szkody. Pisaliśmy o
tym w „Rz” z 8 listopada 2003 r.
(„Kara dla kontrahenta mimo
braku szkody”).
# Co istotne, sąd postanowił
nadać temu poglądowi moc za-
sady prawnej. Oznacza to, że je-
żeli jakikolwiek skład Sądu Naj-
wyższego będzie w przyszłości
chciał odstąpić od zasady praw-

nej, nie uczyni tego bez przed-
stawienia powstałego zagadnie-
nie prawnego do rozstrzygnię-
cia pełnemu składowi izby Są-
du Najwyższego (art. 61 ustawy
o Sądzie Najwyższym).
# Kara umowna, tak samo jak
odsetki, nie może okazać się ra-
żąco wygórowana. To grozi uzna-

niem jej za nieważną. A zdaniem
Sądu Najwyższego (orzeczenie z
11 września 2003 r., III CKN 579/01)
kara może być wygórowana już
w momencie podpisania umowy
albo stać się taką w następstwie
jakichś późniejszych okoliczno-
ści. 

—p.wrz.

PRZYKŁAD KLAUZULI KONTRAKTOWEJ 
# ZASTRZEGAJĄCEJ KARĘ UMOWNĄ

§ 1
Za niewykonanie umowy dostawca zobowiązuje się zapłacić
zamawiającemu karę umowną.
§ 2
Wysokość kary umownej wynosi 25 000 (dwadzieścia pięć
tysięcy) złotych.

ZABEZPIECZANIE ROSZCZEŃ I Kara 
umowna znacznie pomaga wierzycielowi 
w razie dochodzenia odszkodowania
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